
راه  سعادت

طرح مدرسه ملي سينما باز هم به چالش کشيده شد 

کيانيان: مدرسه عالي سينما يعني چي؟!
   هادي عسگري

ط�رح ايج�اد مدرس�ه عال�ي س�ينما در حال�ي از س�وي 
س�ازمان س�ينمايي در حال پيگيري اس�ت که ه�ر روز بر 
تعداد مخالفان اي�ن طرح افزوده مي ش�ود. در جديدترين 
انتقاد ص�ورت گرفت�ه از »مدرس�ه عال�ي س�ينما«، رضا 
کياني�ان ه�دف ايج�اد اي�ن مرک�ز را زي�ر س�ؤال ب�رد. 
رضا کيانيان که در برنامه »هفت« حضور پيدا کرده بود، با انتقاد از 
مدارس سينمايي گفت: مدارس هنري مان زيادي سر رفته است. 
من خطاب به آقاي ايوبي گفته بودم که چرا مدرسه جديد تأسيس 

مي کنيد؟ مدرسه عالي سينما يعني چي؟! 
کيانيان با اش��اره به اينکه س��يد  روح الله حس��يني، مديرکل دفتر 
مطالعات، توس��عه دانش و مهارت  هاي س��ينمايي از وي خواسته 
است تا به مدرس��ه عالي س��ينما کمک کند، افزود: گفتم هدفتان 
چيس��ت؟ گفتند در مرتبه اول براي به روز شدن اصناف سينمايي 
ورک شاپ هايي خواهيم گذاشت. گفتم اينکه وظيفه خانه سينماست، 
اين امکان را به آنها بدهيد. بعد گفتند مي خواهيم سينماگر تربيت 
کنيم، چون سطح آموزش فعلي پايين است. گفتم خب اين کمک را 

به مدارس موجود کنيد تا سطح آموزش آنها بالا برود. 
اين بازيگر باسابقه سينما ادامه داد: من فکر مي کنم آن چيزي که 
وظيفه ارشاد است و در کشور کم داريم، پژوهشکده است. پژوهشکده 
سينمايي راه بيندازيد. در سينماي ما چندين سؤال بي جواب مانده 
اس��ت. چرا اين فيلم نمي فروشد، چرا مي فروش��د؟ از چه بازيگري 
استفاده کنيم و از چه بازيگري استفاده نکنيم؟ فيلمنامه بايد چگونه 
باشد؟ در سينماي ما آن چيست که در دنيا آن را تدريس مي کنند، اما 

خود نمي دانيم؟ آيا تاکنون درباره کارگردانان بزرگ ما تحقيق شده 
است؟ اينها همه سؤال هاي بي جوابي است که وظيفه پژوهشکده 
است تا تجربه هاي انجام ش��ده را تکرار نکنيم. اينچنين سرمايه ما 
هدر نمي رود. طرح مدرسه عالي سينما از جمله طرح هايي است که 
از سوي رئيس سازمان سينمايي دنبال مي شود. اين طرح دي ماه 
سال گذشته با انتصاب هيئت امناي مدرسه شکل جدي تري به خود 
گرفت و قرار بود که از ارديبهشت ماه سال جاري دوره هاي آموزشي 
اين مدرسه آغاز ش��ود. با وجود جديتي که س��ازمان سينمايي در 
راه اندازي اين طرح داشته، »مدرسه عالي سينما« هنوز وارد مرحله 
اجرايي نشده و طرح هايي که براي دوره هاي آموزشي اين مدرسه 
تصويب شده بود، هنوز اجرايي نشده است. منتقدان اين طرح اعتقاد 
دارند مدرسه عالي س��ينما موازي کاري با آموزشکده هاي آموزش 
سينما و بازيگري است و تعداد بالاي آموزش ديده هاي اين دوره ها که 
خواستار حضور و فعاليت حرفه اي در سينما نيز هستند، بسيار بيشتر 

از ظرفيت جذب چهره هاي جديد در سينماي ايران است.

منتخبان قصه گوهاي جهان در تهران حضور مي يابند

تلاش براي قصه گويي در آموزش غيررسمي
   محمدصادق عابديني

هجدهمين جش�نواره بين المللي قصه گويي ب�ا حضور 11 
قصه گوي خارجي در تهران برگزار مي شود، يکي از برنامه هاي 
اصلي اين جش�نواره ايج�اد زمينه آموزش غيررس�مي به 
دانش آم�وزان از طريق�ه قصه گويي عنوان ش�ده اس�ت. 
هجدهمين جشنواره بين المللي قصه گويي به همت کانون پرورش 
فکري ک��ودکان و نوجوان��ان در تهران برگ��زار مي ش��ود. عليرضا 
حاجيان زاده، مديرعامل کانون پ��رورش فکري کودکان و نوجوانان، 
در اين نشست با اشاره به سابقه 17 ساله برگزاري جشنواره قصه گويي 
ادامه داد: اين جشنواره در 17 دوره گذش��ته، با موضوع هايي مانند 
قصه هاي بوم��ي و محلي، قصه ه��اي مذهبي، حماس��ي و واقع گرا، 
قصه هاي آزاد، قصه هاي شفاهي، متون کهن و جديد، دفاع مقدس، 
قصه هاي حوادث، وقايع و زندگي بزرگان دين و قصه هاي قهرمانان 
ايراني برگزار شده، اما امسال موضوع آزاد بود و البته موضوع همدلي، 
همزباني و کارگروهي هم به شرکت کنندگان پيشنهاد شد. مديرعامل 
کانون با معرفي مهمانان خارجي جشنواره قصه گويي گفت: در ميان 
قصه گويان خارجي حاضر در جش��نواره نام چهره هاي ش��اخص و 
مطرح اين عرصه در سطح جهان مانند »بئاتريس مونته« نويسنده 
و قصه گوي بين المللي از کشور اس��پانيا، »ماريو کني« از اسکاتلند 
و دکتر »مايک لاکت« از امريکا به چش��م مي خورد و قرار اس��ت از 
کتاب قصه گويي مهمان اس��پانيايي در روزهاي جشنواره رونمايي 
شود.  محمدعلي شاماني، معاون فرهنگي کانون نيز در اين نشست 
گفت: تفاهمنامه اي با مسئولان دانشگاه فرهنگيان به منظور فراهم 
آوردن فرصتي براي گذران دوره کارورزي معلمان در مراکز کانون به 

منظور انتقال تکنيک هاي دانش هاي غيررسمي به معلمان از جمله 
تکنيک هاي قصه گويي امضا ش��ده است. ش��اماني در خصوص اين 
تفاهمنامه توضيح داد: کانون فرصتي براي آموزش هاي غيررسمي 
است که مي تواند آموزش را لذت بخش کند. ما توانايي اين را داريم که 
اين آموزش هاي غيررسمي را که قصه گويي يکي از آنهاست با حضور 
معلمان دوره ابتدايي به داخل مدارس بکشانيم و بدين ترتيب بحث 
آموزش ماهيتي متفاوت تر نس��بت به آنچه تاکنون بوده است، پيدا 
خواهد کرد. محمدعلي شاماني ادامه داد: جامعه زنده تنها به روايت 
خود نمي پردازد، بلکه در نوع روايت هايش زندگي را خلق مي کند و اين 
اتفاق در قصه مي افتد. سرزميني مانند ايران، تنها سرزمين داستان ها 
و افسانه ها نيست، بلکه واقعيت هايي است که از ذهن و فهم نسل امروز 
دور مانده است به همين دليل بازخواني قصه ها مي تواند هويتي غني 
را سامان دهد و ش��ما نمي توانيد فرهنگي غني داشته باشيد مگر به 
داشته هاي سرزميني خود اعتنا کنيد و براي اين کار بايد داشته ها را در 

قالب قصه هايي ارائه کرد که براي نسل امروز جذاب و مهيج باشد.

رئيس جمهور در مراسم اختتاميه سي و سومين دوره جايزه 
کتاب سال گفت: اگر ما مي خواهيم در کشور انديشه و سخن نو 
در همه علوم افزايش پيدا کند بايد فضا را باز تر و آزادتر کنيم. 
دکتر حس��ن روحاني روز گذشته در مراس��م اختتاميه سي و 
سومين دوره جايزه کتاب سال، با اشاره به اينکه بسيار خوشحالم 
که در آستانه پيروزي انقلاب اسلامي، در خدمت شما چهره هاي 
شاخص تأثيرگذار در افکار و انديشه جامعه هستم، گفت: همه 
جا کتاب تأثيرگذار در تحولات فکري و فرهنگي و علمي جامعه 
است، اما در تاريخ علم کش��ورمان همواره کتاب جايگاه خاص 
و ويژه اي دارد. ما مس��لمان ها افتخارمان اين است که معجزه 
پيامبرمان کتاب است و خود قرآن هم يکي از نام هايش کتاب 
است، خب ما داراي کتاب آسماني هستيم که شروع اين کتاب 
با خواندن و با قرائت است؛ افتخار مي کنيم به ديني که همواره 
ما را تش��ويق به علم و دانش کرده و براي علم مرزي نشناخته، 
همانطور که براي هنر نيز مرزي وجود ندارد. رئيس جمهور ادامه 
داد: همه کتاب ها و نوشته هايي که توانسته براي اهداف ملي و 
انساني ما تأثيرگذار باشد، مورد احترام همگان است، اما ما در 
آستانه 37 سالگي انقلاب هستيم و هنوز در مفاهيمي از انقلاب 
اجماع نظر نداريم. وي افزود: 37 سال از 22 بهمن 57 گذشته 
است، فکر مي کنم هنوز هم نياز است که ما انقلاب را معنا کنيم 
و انقلابي بودن را تفسير کنيم؛ چه کسي انقلابي است؟ و انقلاب 

به چه معنا است؟ و تداوم راه انقلاب چيست؟ 
روحاني گفت: ما همه به خيابان ها آمديم و گفتيم اس��تقلال 
آزادي جمهوري اس��لامي؛ انقلابمان را با اين س��ه واژه مهم 
تبيين کرديم، اما هنوز هم نياز است که راجع به آزادي بگوييم 
و بنويسيم و تفسير کنيم، هنوز هم راجع به استقلال و راجع به 
جمهوريت و اسلاميت نظام بايد سخن بگوييم. البته هميشه 
اف��کار متفاوت و مختلف��ي وج��ود دارد. رئيس جمهور گفت: 
هميشه مخالف و منتقد وجود دارد به نظر من داشتن مخالف 
عيبي نيس��ت، بايد کاري کنيم که مخالف معاند نباش��د. ما 
نمي توانيم همه را در مسير يک فکر و يک راه قرار بدهيم؛ نظرات 
مختلف انديشه هاي مختلف است، آنجايي که نظرات متفاوت 

بيان مي شود باعث رشد انديشه و فکر خواهد بود. 
روحاني گفت: ما افتخار مي کنيم به کشوري که از ديرباز اهل 
کتاب و کتابخانه بوده ش��ما به قرن هاي قبل در اين کش��ور 
برگرديد و ببينيد که يکي از افتخارات جوامع ما اين بوده که 
داراي کتابخانه هاي عظيم بوده اند، امروز هم يکي از معيارها 
و ش��اخص هاي نه تنها توس��عه فرهنگي که توس��عه کشور 
يکي از معيارهايش کتاب و کتابخواني اس��ت، ما در اقتصاد 
شاخص هاي روش��ني داريم از رونق اقتصادي گرفته تا رشد 
اقتصادي، تورم، بيکاري، رشد سرمايه گذاري و دهها شاخص 
ديگر، اما بي ترديد کتاب مي تواند يکي از ش��اخص هاي رشد 
جامعه در همه بخش ها باشد. روحاني گفت: نقاد براي آينده 
زندگي خودش نبايد نگران باشد، آن کلمه »لا خوف عليهم« 
آنجايي که نه خوف است نه حزن است نه اندوه است، آنجايي 
است که در يک جامعه اسلامي کسي که نظري دارد نظر خود 
را به خوبي تبيين کند، بيان کند و مسير براي سخن گفتنش 

و اعلام سخن و نظرش کاملًا آزاد باشد. 
وي تأکيد ک��رد: هر مق��دار ما بتواني��م فضاي دانش��گاه ها، 
پژوهشکده ها و فضاي نشر و طبع و نويس��ندگي و تحقيق را 
بازتر، آزادتر کنيم و تش��ويق کنيم، فضا بهتر مي ش��ود؛ هيچ 
کس در بيان و نظرش معصوم نيست و سخني را که مي گويد 
سخن بعدي مي تواند آن را نقد کند، سخن بعدي مي تواند آن 
را کامل تر کند؛ البته ما در فضايي مي توانيم سخن بگوييم و نقد 
کنيم که هيچ کس به فکر حذف ديگري نباش��د؛ همه مردم، 
همه افکار و همه جناح ها در س��ايه تحمل بتوانيم همديگر را 
تحمل کنيم و از افکار يکديگر استفاده کنيم، اگر خداي ناکرده 
شرايط به گونه اي باشد که از حذف ديگران کسي بخواهد لذت 
ببرد در آن جامعه پيشرفت نخواهد بود همه جوامعي توانستند 
به پيشرفت و تعالي برسند که در آن جوامع نقد و نظر آزاد بود. 
وي گفت: ما در آستانه روز پيروزي انقلابي هستيم که شعارش 
شعار آزادي بوده است، در طول اين 37 سال يکي از افتخاراتمان 
نقد و نظر آزاد است، ما بايد از دبستان و از مدرسه دانش آموز و 
دانش آموزانمان را در فضاي آزادي نقد و نظر قرار بدهيم؛ اگر 
دانش آموز توانست از معلم خود به خوبي نقد کند و اگر مردم 
توانستند از قواي حاکم به خوبي نقد کنند آن جامعه در مسير 

پيشرفت و تعالي خواهد بود. 
روحاني گفت: سخن آخر اينکه ما در آس��تانه يک روز مهم و 
سرنوشت ساز در تاريخ سياس��ي زندگي مان در هفتم اسفند 
امسال هس��تيم، شما فرهيختگان و ش��ما اصحاب قلم و شما 
اصحاب انديش��ه بايد همه مردم را تشويق کنيد پاي صندوق 
آرا بيايند، ولو اينکه شرايط از ديد شما صددرصد ايده آل نباشد 
ما همه بايد پاي صن��دوق آرا برويم و من مطمئن هس��تم در 
صورتي که همه مردم ما پاي صندوق آرا روز هفتم اسفند بروند 

سرنوشت زيباتري براي اين کشور رقم خواهند زد.

 رئيس جمهور در مراسم اختتاميه 
سي و سومين جايزه کتاب سال:
 بايد فضای کشور را بازتر

و آزادتر کنيم
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نما | حسین  کشتکار

    سپيده آماده
مسئله ساخت فيلم با موضوعات استراتژيک به 
خصوص مسئله داعش و جنگ سوريه از مسائلي 
بود که توس�ط ابراهيم حاتمي کيا در نشس�ت 
خبري فيلم »باديگارد« مطرح شد، اينکه چرا 
فيلم هاي�ي با موضوع س�وريه حذف ش�دند؟

به گ��زارش »جوان«، مس��ئله س��اخت فيلم با 
موضوعات استراتژيک به خصوص مسئله داعش 
از دشوارترين سوژه هاي فيلمسازي در سينماي 
اين روزهاي کش��ور به حس��اب مي آيد، اينکه 
فيلمسازي به جاي لوکيشن هاي ساده آپارتماني 
راه کش��ورهاي جنگ زده همس��ايه را در پيش 
بگيرد و در نهايت فيلمش نتواند به جايگاهي که 

بايد دست پيدا کند. 
    فيروزي: فيلمسازان استراتژيک

پشت در مديران مي مانند
مهدي فيروزي، تهيه کننده فيلم »جشن تولد« با 
محوريت حمله داعش به کشور سوريه که در اولين 
روز جشنواره امسال به نمايش در آمد در گفت وگو با 
»جوان« در خصوص دشواري هاي ساخت فيلم در 
اين حوزه مي گويد: فيلمسازي در حوزه استراتژيک 
و مقوله جنگ در کشورهاي همسايه دشواري هاي 
بس��ياري دارد چون معمولاً مس��ئولان فرهنگي 
و هنري کش��ور به اين مس��ائل اهميت چنداني 
نمي دهند، در حالي که مديران فرهنگي و هنري 
بايد خودشان از کساني که به صورت خودجوش 
موضوعات استراتژيک را دنبال مي کنند، حمايت 
کنند تا اين فيلمسازان در جهت اهداف نظام دست 
به توليدات س��ينمايي بزنند، اما متأسفانه چنين 
اتفاقي نمي افتد و تعداد انگشت شماري از بچه هاي 
انقلابي و خودجوش که به دنبال چنين سوژه هايي 
هستند، پشت در اتاق مديران فرهنگي مي مانند و 
اکثر اوقات هم نتيجه اي نمي گيرند و اين مهم ترين 

دشواري ساخت اين گونه از فيلم هاست. 
وي ادامه داد: دومين مش��کل تولي��د اثر در اين 
حوزه اين اس��ت که هنرمندان س��ينما اکثريت 
تمايل ندارن��د وارد فض��اي تولي��دات نظامي، 
سياسي و اس��تراتژيک بش��وند و چون خيلي از 
آنها به کش��ورهايي مانند امريکا و اروپا مسافرت 
مي کنند با حضور در چني��ن پروژه هايي ممکن 

است ترددشان دچار مشکل شود. 
فيروزي تأکيد مي کند: از طرف ديگر فيلمسازي 
در کش��ور هاي جنگ زده بحران هايي مانند دور 
بودن از وطن و احتمال کش��ته شدن عوامل در 

زمان توليد را هم به دنبال دارد. 
اين تهيه کننده مي افزايد: در حوزه سرمايه گذاري 
هم چون حماي��ت مالي چنداني از اي��ن پروژه ها 
صورت نمي گيرد، بخش خصوص��ي هم بايد وارد 
شوند مانند »جشن تولد« که بخش خصوصي وارد 
شد و ريسک کرد، بدون اينکه از نتيجه کار مطمئن 
باشند و خوشبختانه کار به درست انجام شد. تنها 
انجمن سينماي دفاع مقدس و انقلاب قبل از اينکه 
ما وارد پيش توليد شويم يکسري حمايت ها کردند و 
در مراحل پس توليد هم همراه ما بودند. تهيه کننده 
فيلم »جش��ن تولد« اذعان مي کند: مديران بايد 
به دنبال نيروهاي متعهد باشند تا ساخت چنين 
پروژه هايي را به آنها بسپارند و نه اينکه آنها را پشت 
درهايشان منتظر نگاه دارند. وي مي افزايد: ما بايد 
به مردم کش��ورمان بگوييم که کشورهايي مانند 
سوريه خط مقدم ما هستند ما بايد در اين مناطق 

بجنگيم تا دشمن وارد خانه ما نشود. 
    ش�ريفي: اولين فيلم ضدداع�ش دنيا را 

ساختم
اميرحسين شريفي، تهيه کننده فيلم »آوازهاي 
سرزمين من« هم در گفت وگو با »جوان« با اشاره 
به اينکه به فيلم هاي استراتژيک توجهي نمي شود، 
مي گويد: فيلمي که با دش��واري هايي به قيمت 
مرگ عوامل در کش��وري غريب توليد مي شود، 
مورد توجه مديران قرار نمي گيرد. مديران توجه 
نمي کنند و در اين ميان فيلم هاي تک لوکيشني 
آپارتماني مونولوگ وار نام فيلم هاي دفاع مقدسي 
و ارزشي را به خود مي گيرند. مديران بايد به هوش 
بيايند. سينماي ارزشي از ياد مديران رفته است و 
اهميتي به اين گونه از سينما نمي دهند. وي ادامه 
مي دهد: من ديگر نمي توانم فيلم هايي مانند »هور 
در آتش« ، »اشک سرما« ، »حرير« و »ضيافت« 
و »آخري��ن پرواز« را بس��ازم، چ��ون اگر چنين 

فيلم هايي را توليد کنم به پرده اکران نمي رسد. 
مثلًا من »آوازهاي س��رزمين من« را در لبنان و 
در جنگ س��اختم و اولين فيلم ضدداعش دنيا 
هم بود، فيلم من در اکثر جشنواره هاي دنيا مورد 
استقبال واقع شد، اما متأسفانه مديران هنري در 
ايران توجهي به اين فيلم نکردند در حالي که دم 

از دفاع مقدس مي زدند. 
شريفي تأکيد مي کند: اميدوارم که مسئولان بالا 
رتبه به حرف مقام معظم رهبري گوش بدهند و 
همان طور که ايش��ان گفتند هنرمند بايد به روز 
باش��د، معضلات روز را به تصوير بکش��د و ما به 

دستور ايشان اين کار را کرديم. 
    س�لطان محمدي: برخ�ي از فيلم هاي 
جشنواره رواي صلابت سيس�تم نظامي و 

اطلاعاتي کشور هستند
حسين س��لطان محمدي، منتقد س��ينما هم در 
گفت وگو ب��ا »جوان« در اين ب��اره اظهار مي کند: 
در اين دوره از جش��نواره در ميان فيلم هايي که تا 
به امروز در کاخ جشنواره به نمايش درآمده است 
ما فيلم جشن تولد را با موضوع مستقيم داعش و 
جنگ سوريه داشتيم و در ميان فيلم هايي که در روز 
جمعه بر پرده سينماي برج ميلاد نشست هم سه 
فيلم با ته مايه هاي نظامي، اطلاعاتي و استراتژيک 

ديديم، »باديگارد«، »من« و »امکان مينا«. 
وي ادامه مي دهد: کمال تبريزي در نشست خبري 
فيلمش منافقين را با فتنه انگيزي هاي داعش قياس 
کرد و گفت همان طور که ما در برابر منافقين موفق 
بوديم در برابر اين فرقه جديد هم پيرو خواهيم بود 
و از طرفي حاتمي کيا در »باديگارد« از مشکلاتي 
که دشمنان عليه دانش��مندان هسته اي ما ايجاد 
مي کنند، سخن گفت و فيلم »من« سهيل بيرقي 

هم به قدرت سيستم انتظامي کشور پرداخت. 
وي تأکيد مي کند: سينماي ما در بخش تبليغاتي 
و فرهنگسازي و القاي مفاهيم همان رويه اي را 
که س��ينما در کش��وري مانند امريکا در پيش 
گرفته است و به دنبال نشان دادن قدرت امنيتي 
و نظامي و اطلاعاتي خود است، در اين جشنواره 
به دنبال نش��ان دادن قدرت نيروي اطلاعاتي، 
امنيتي و نظامي کش��ورمان اس��ت. وي تأکيد 
مي کند: پرداخت مستقيم به موضوع داعش به 
دليل خش��ونت بيش از حد در محتواي چنين 
فيلم هايي، محل بحث است، چراکه اين ميزان از 
خشونت در اکران عمومي دچار مشکل مي شود. 
وي ادامه مي دهد: ما پرداخت ه��اي متعددي در 
ميان مستندس��ازان به موضوع داعش داشته ايم 
و گروه هاي فيلمسازي بس��يار براي توليد در اين 
حوزه به کشورهاي همس��ايه به خصوص سوريه 
اعزام شده اند، اما پرداخت داستاني به اين موضوع 
در سينماي ما کم است و حتي کساني که فيلم با 
موضوع متوسليان هم ساختند، مستند بازسازي 

شده بود و نه فيلم داستاني. 
از اظه��ارات تهيه کنندگان و منتقدان س��ينما 
مي توان نتيجه گرفت که مديران فرهنگي بايد 
بيش از پيش در حوزه ساخت فيلم هاي داستاني 
با محوريت موضوعات اس��تراتژيک به خصوص 
مسئله داعش مشارکت کنند تا اين دغدغه مهم 
استراتژيک کشور در قالب سينماي داستاني هم 

نمود هاي عيني و تأثيرگذار داشته باشد. 

هفت خوان ساخت فيلم در سوريه

 گفت و گوي »جوان« با تهيه کنندگان سينماي مقاومت
و منتقدان درباره ساخت فيلم با موضوع سوريه

مديران به داد فيلمسازي استراتژيک برسند

با حضور مشاور فرهنگي و رسانه اي فرمانده کل سپاه
۷ عنوان کتاب دفاع مقدس رونمايي شد

هفت عنوان کتاب مقدس در مراس�مي با حضور مشاور 
فرهنگي و رس�انه اي فرمانده کل س�پاه، رونمايي شد. 
به  گزارش تسنيم، مراسم رونمايي از هفت عنوان کتاب دفاع 
مقدس با حضور مسئولان لشکري و کشوري و خانواده معظم 
شهدا و جانبازان و ايثارگران روز يک شنبه 18 بهمن ماه در 
فرهنگسراي انديشه برگزار شد. »حبيب؛ تولدي ديگر« به 
قلم س��ردار گلعلي بابايي، »کتاب 1904، سرگذشت مجيد 
زادبود«، »بر فراز بلند« به قلم احسان احمدي، »از شوق پر 
کشيدن« به قلم ليلا خجسته راد، »نجواي شبانه هور« به قلم 

فائزه شکيبا، »نيروي کاک  احمد« به قلم سارا دستمالچيان 
و »عمو ابراهيم« با تصويرگري محدثه آقاجاني کتاب هايي 

بودند که در اين مراسم رونمايي شدند. 
در اين مراس��م که دکتر حميدرضا مقدم فر مشاور فرهنگي 
و رس��انه اي فرمانده کل سپاه پاس��داران، سردار کاظميني 
فرمانده سپاه محمد رسول الله، س��ردار گلعلي بابايي مشاور 
فرمان��ده کل ارتش، س��ردار امي��ر آقايي و لال��ه افتخاري 
نماينده تهران در مجلس ش��وراي اسلامي حضور داشتند، 

از نويسندگان آثار فوق تقدير به عمل آمد.

   رسانه

امام صادق عليه السلام:
إذَا أکثَرَ العَبدُ مِنَ الاستِغفار رُفِعَت 

صَحيفَتُهُ وَ هي تتََلَالَُ
ه��رگاه بنده ف��راوان اس��تغفار کند، 
نامه عملش در حال��ي بالا مي رود که 

مي درخشد. 
)کافي)ط- الاسلاميه( ج 2، 
ص 504(

 با وجود تکذيب سازمان سينمايي
درباره فيلم »يک شهروند کاملًا معمولي« 

بولتن جشنواره حضور پناهي را تأييد کرد
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اطلاعي�ه اي حض�ور  ب�ا ص�دور  اينک�ه س�ازمان س�ينمايي  به رغ�م 
جعف�ر پناه�ي ب�ه عن�وان نويس�نده »ي�ک ش�هروند کام�لًا معمول�ي« را 
رد کرد، اي�ن بار بولت�ن جش�نواره در مصاحب�ه با مجي�د برزگ�ر، کارگردان 
اي�ن فيل�م، ن�ام پناه�ي را ب�ه عن�وان نويس�نده فيلمنام�ه قي�د ک�رد. 
جعفر پناهي به دليل اقدامات غيرقانوني از فعاليت سينمايي محروم شده و حق هيچ گونه 
فعاليت مرتبط را نيز ندارد. البته اين کارگردان با دور زدن قانون تا به حال چند فيلم توليد 
کرده و به جشنواره هاي خارجي از جمله برلين ارسال کرده است؛ فيلم هايي که به دليل 
رويکرد سياسي فس��تيوال برلين با دريافت جايزه خرس طلايي نيز همراه بوده است، 
اما در داخل کشور همچنان موضوع محروميت فعاليت سينمايي رسمي پناهي پابرجا 
است، اما امسال فيلم سينمايي »يک ش��هروند کاملًا معمولي« ساخته مجيد برزگر در 
جشنواره فيلم فجر حضور پيدا کرد که عنوان نويسنده فيلمنامه آن به صورت مشترک 
برزگر و جعفر پناهي عنوان ش��ده بود. اين موضوع در همه پوستر هاي رسمي اين فيلم 
نيز به وضوح ديده مي شود. بعد از اعتراض رسانه ها به اين حضور غيرقانوني در جشنواره، 
سازمان سينمايي و متعاقب آن دبيرخانه جشنواره با صدور اطلاعيه هايي همکاري جعفر 
پناهي با برزگر را نفي کردند، اما در مصاحبه بولتن رسمي جشنواره با برزگر بار ديگر نام 
جعفر پناهي به عنوان يکي از نويسندگان فيلمنامه »يک شهروند کاملًا معمولي« ذکر 
معمولي« با حمايت چند کشور  شده است!  لازم به ذکر است فيلم »يک شهروند کاملا ً
اروپايي ساخته شده و از جمله آثاري اس��ت که با عنوان »سينماي سفارتي« شناخته 
مي شوند. اين گونه آثار بيشتر در جهت حضور در جشنواره هاي خارجي با هدف سياه و 

مأيوس نشان دادن جامعه ايراني ساخته مي شود.

  گزارش

مصطفی محمدی     دریچه

مسئله س��اخت فيلم با موضوعات 
اس��تراتژيک به خصوص مس��ئله 
داعش از دش��وارترين س��وژه هاي 
فيلمسازي در سينماي اين روزهاي 
کش��ور به حس��اب مي آي��د، اينکه 
فيلمس��ازي به جاي لوکيشن هاي 
س��اده آپارتمان��ي راه کش��ورهاي 
جنگ زده همسايه را در پيش بگيرد

 دور شدن خانواده ها از سينما 
با فراگير شدن ناسزا در فيلم ها

اس��تفاده بيش از حد کلمات رکيک ب��راي ايجاد جذابيت 
در چند فيلم حاضر در جشنواره به خصوص فيلم »بارکد« 
اين ش��بهه را به وجود آورده اس��ت که فيلمنام��ه اين آثار 
چطور مصوب شده و پروانه ساخت گرفته اند؟ گويا سازمان 
سينمايي فراموش کرده است که سينماي ايران قرار است 
سينماي اخلاقمدار باشد نه س��ينمايي که مردم به خاطر 
بدآموزي الفاظ و اشارات جنس��ي، فرزندانشان را از آن دور 
نگه دارند. آيا دوس��تان محترمي که اجازه س��اخت آثاري 
مانند »بارکد« را مي دهند، حاضرند با خانواده به تماش��اي 
اين فيلم ها بشينند؟ در هاليوود که متهم هميشگي توطئه 
فرهنگي عليه کشورهاي مستقل است و گفته مي شود تلاش 
مي کند تا فرهنگ جوامع انساني را به نابودي بکشد و آنها را 
با فرهنگ آمريکايي آشنا کند، يکي از مواردي که به عنوان 
هشدار و رده بندي سني فيلم ها مورد استفاده قرار مي گيرد، 
به کار بردن ناسزا )Profanity( است که به جديت پيگيري 
مي شود و بسياري از فيلم ها بدون اينکه داراي صحنه هاي 
غيراخلاقي باش��ند، تنها به دليل اس��تفاده از الفاظ رکيک 
داراي محدوديت سني مي ش��وند. در اين شرايط سينماي 
ايران به دليل اينکه فاقد چنين سيستمي است، محلي شده 
است براي اکران مخلوط و در هم همه فيلم ها از آثار به شدت 
اخلاقي تا فيلم هايي که براي ايجاد جذابيت از به کار بردن 

هيچ روش غيراخلاقي فروگذار نمي کنند. 
خانواده هاي ايراني نيز با اعتماد به اينکه قرار است در سينما 

فضاي سالمي برقرار باشد، فرزندان خود را به تماشاي فيلم 
مي برند. رونمايي از فيلم ها در جشنواره محل خوبي است که 
عيوب و ايراداتي که مميزان س��ازمان سينمايي از کنار آن 
عبور کرده اند، بازبيني و کمک شود تا اصلاح فيلم ها، اکران 
بهتر و سالم تري در زمان نوبت اکران هاي عمومي به وجود  
آيد. بهتر است سازمان سينمايي از هم اکنون فکري به حال 
فيلم هاي داراي الفاظ رکيک باشد، يا سيستم رده بندي سني 
در فيلم ها اعمال ش��ود يا اينکه نگذارد فيلمساز براي ايجاد 
جذابيت، اخلاق و ادب را زير پا بگذارد و صرف نشاندن خنده 
روي لب هاي بيننده هايي که با جوک هاي رکيک مي خندند،  
فيلم نس��ازد و به فکر خانواده هايي باش��د که نگران تربيت 
کودکانشان هستند و با اعتماد به اينکه سينما محل سالمي 

است به ديدن فيلم آمده اند. 

    یادداشت محمدصادق عابدیني

محمد صادقي    جشنواره


